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حاشا در زنگ حساب!
  رئيس جمهور اخيراً در ادامه اظه��ارات جنجال آفرين خود، منكر نقش 
نظارتي مجلس شده و گفته است: »گاهي مثلاً برخي نمايندگان مي گويند 
بايد بر كار وزرا نظارت كنيم. اين برداشت ناقص از قانون اساسي است. ما 
اصلاً در قانون اساسي، نظارت بر كار دولت نداريم. نظارت بر وزيران، وظيفه 
رئيس جمهور است، نه نمايندگان. در قانون اساسي، نظارت مجلس بر كار 

وزرا مطرح نشده است .«
طبيعتاً بي مبنا بودن اين نگاه، چنان واضح است كه نيازي به نقد و پاسخ 
به آن ندارد، اما مقص��ود گوينده از طرح چنين گزاره هايي � كه آش��كارا 
مردود است � درخور تأمل است. از يك منظر اين گونه اظهارات را بايد در 
چارچوب نگاه كلي آقاي رئيس جمهور، تحليل كرد كه در طول چند سال 
گذشته ميل چنداني به شنيده شدن نگاه هاي متفاوت با خود را نداشته  و 
نشانه هاي آن را مي توان در عباراتي از قبيل بي شناسنامه، كم سواد، عصر 
حجري، كم عقل، بزدل و دروغگو ديد كه هر از گاهي از ايشان در خصوص 

منتقدانش شنيده مي شد.   
البته از حق نگذريم، رويكردي كه بخش��ي از نمايندگان مجلس دهم و 
رياست آن در قبال دولت هاي يازدهم و دوازدهم از خود بروز مي داد هم 
در ش��كل گيري اين توقع در آقاي روحاني، بي تأثير نبوده است. در واقع 
بايد مجلس مطلوب آقاي روحاني، را همان مجلسی دانست كه رئيس آن 
تمايل چنداني به ايفاي نقش نظارتي مجلس، خصوصاً در قبال دولت از 
خود بروز نمي داد و درست در اوج بحران ارزي 1397 كه سفره و معيشت 
مردم را ش��ديداً تحت تأثير قرار داد، بي عملي و سوءمديريت موجود در 
دولت دوازدهم با چند نطق و توئيت تعدادي از نمايندگان وكيل الدوله به 

حاشيه مي رفت. 
روشن است كه اكنون بافت مجلس تغيير كرده و پاستورنشينان بيم دارند 
كه احياي نقش نظارتي مجلس، موجب جبران كم كاري هاي گذشته شود، 
با اتخاذ رويكرد تهاجمي مي كوشند بهارستان نشينان را منفعل سازند و مانع 
از آشكار شدن سوءمديريت ها و سوءتدبيرهاي مسبب وضع موجود شوند. 
به جز اينها، مشكل از آس��يب هاي موجود در نظام نخبگاني كشور است 
كه البته ريش��ه در س��اختار غلط فرهنگ نخبه پروري سياسي نيز دارد. 
در نهاد برخي از نخبگان كش��ور، نوعي فردگرايي و گرايش به تصميم و 
اقدام يك جانبه وجود دارد كه در شرايطي خاص فرصت ظهور و بروز پيدا 
مي كند. در چند دوره اخير شاهد آن بوده ايم كه هر چهار رئيس جمهور در 
دور دوم رياست جمهوري خود، به سمت افزايش اختيارات خود و كمرنگ 
سازي نقش نهادهاي نظارتي پيش رفته اند. در يك دوره براي اصلاح قانون 
اساسي و تمديد دوره رياست جمهوري تلاش گرديد، در دوره ديگر با لوايح 
دوقلو تلاش ش��د قوه مجريه مافوق دو قوه ديگر قرار گيرد، در دوره بعد 
رئيس جمهور وقت صراحتاً جمله حضرت امام مبني بر در رأس امور بودن 
مجلس را منقضي شده خواند و اكنون رئيس جمهور منكر جايگاه نظارتي 
مجلس مي شود. در اين ميان هميشه سؤال عقلا از رؤساي دولت اين بوده 
است با همان اختيارات -به قول خود- چه كرده ايد كه مي خواهيد با افزايش 

اختيارات ديگر مشكلات را حل كنيد؟
هزار نكته باريك ترازمو اتفاقاً همين جا اس��ت كه اين افراد همه با علم به 
اختيارات مصرح در قانون اساسي وارد كارزار انتخابات شده و با وعده هاي 
خود موفق به كسب آراي مردم شده اند، بعد از گذشت شش، هفت سال 
از حضورشان در پاستور، در سال هاي پاياني كارشان، آنگاه  كه در مقابل 
پرسشگران قرار مي گيرند، به جاي پاسخگويي و گزارش كارهاي كرده و 
نكرده شان از اختيارات مي گويند و سعي مي كنند اصلي ترين نهاد نظارتي 

مقابل يعني مجلس را از سر راه بردارند. 
بر اين اساس است كه مي توان چرايي اين انكار »نقش نظارتي مجلس« 
را در س��ال پاياني دولت دوازدهم، فهميد. كاملاً روش��ن است كه »زنگ 
انشا« پايان يافته و »زنگ حساب« فرا رسيده و اكنون آقاي روحاني بايد 
پاسخگوي عملكرد خود باشد. بايد به مردمي كه به آنها وعده داد هم چرخ 
سانتريفيوژها بچرخد و هم چرخ اقتصاد يا آنكه »آن چنان رونقي ايجاد 
خواهد كرد كه به 45 هزار تومان يارانه نيازي پيدا نكنند«، توضيح دهد 
كه كدام چرخ در حال حركت است و اينكه چگونه قدرت خريد همان 45 
هزار تومان را به يك دهم قبل رسانده است؟! آيا حتي اگر بر فرض با »حاشا« 
بتوانند مانع از ايفاي نقش نظارتي مجلس شوند، آيا مردم هم اين سؤالات 

خود را فراموش خواهند كرد؟

محمدجواد اخوان

ب�دون ترديد ق�وي س�اختن اقتص�اد و مقاوم 
س�ازي آن با نگاه به ظرفيت هاي قابل توجه در 
داخل و افزايش قدرت ملي دش�من را از تهاجم 
تحريم و امثال اينها مأيوس مي س�ازد. و اتفاقاً 
شكستن تحريم با قدرت داخلي   و به عقب راندن 
عزت مندان�ه تحريم اس�ت. در غيراين صورت 
ما عبور از تحريم ملتمس�انه خواهيم داش�ت. 
به گزارش ايرنا، س��خنگوي دولت در پاس��خ به 
پرسش��ي مبني بر انعكاس تحريف آميز سخنان 
هفته گذشته رهبري توسط برخي رسانه ها گفت: 
تحريف بيانات ايش��ان در هر شكل و از هر جهت 

قابل قبول نيست.
 اخيراً مقام معظم رهبري ضمن تأكيد درست و 
استراتژيك مبني بر اولويت خنثي سازي تحريم 
داش��ته و فرمودند: »البته نمي گويم دنبال رفع 
تحريم نباشيم؛ چرا واقعاً اگر بتوانيم تحريم رفع 

كنيم يك ساعت هم نبايد تأخير كنيم«.
 وي با تأكيد براينك��ه دولت هم معتقد به خنثي 
سازي تحريم است، ادامه داد: بدون ترديد قوي 
س��اختن اقتصاد و مقاوم س��ازي آن ب��ا نگاه به 
ظرفيت هاي قابل توجه در داخل و افزايش قدرت 
ملي دش��من را از تهاجم تحريم و امث��ال اينها 

مأيوس مي سازد. و اتفاقاً شكستن تحريم با قدرت 
داخلي   و به عقب راندن عزت مندانه تحريم است. 
در غيراين صورت ما عبور از تحريم ملتمس��انه 

خواهيم داشت. 
     آژانس در چارچوب وظايف و مسئوليت هاي 

خود عمل كند
سخنگوي دولت همچنين در پاسخ به سؤالي درباره 
اظهارات اخير مدير كل آژانس بين المللي مبني بر 
اينكه بازگش��ت به خانه اول در برجام امكان پذير 
نيست،  گفت: پاسخ اين س��ؤال را پيشتر نماينده 
دايم كش��ورمان در وين داده اس��ت، خ��ود آقاي 
گروس��ي به نماينده ايران گفته است كه صرفاً به 
جنبه فني مسئله اش��اره كرده است. وي افزود: از 
آنجا كه آژانس بين المللي ان��رژي اتمي يك نهاد 
فني است، انتظار مي رود كه در چارچوب وظايف و 
مسئوليت هاي خود در حوزه هاي نظارت و راستي 
آزمايي اقدامات مرتبط هسته اي و ارائه گزارشات 
به روزرس��اني، عمل و از ورود به ديگر موضوعات 
خارج از چارچوب مسئوليت هاي آژانس و مديركل 

خودداري كند.
 دستيار ارتباطات اجتماعي رئيس جمهوري گفت: 
مديركل اعلام كرده است كه ظاهراً سوء برداشتي 

از اظهارات ايشان انجام شده است و منظور ايشان 
مطابق با آنچه در رس��انه ها انع��كاس يافته نبوده 
است. در عين حال، نظارت بر ابعاد فني برنامه هاي 
هس��ته اي به آن پيچيدگي كه در برخي رسانه ها 
انعكاس يافته نيست، بنابراين نيازي به مذاكره با 

آژانس در اين خصوص احساس نمي شود. 
     پي�ام بايدن به ايران گمانه زني رس�انه اي 

است
س��خنگوي دولت در پاس��خ ب��ه س��ؤالي درباره 
شنيده هايي مبني بر ارسال پيام از سوي بايدن به 
ايران گفت: دولت جديد امريكا هنوز مستقر نشده و 
چنين مباحثي صرفاً گمانه زني هاي رسانه اي است. 
وي افزود: اظهارات علني مقامات دولت جديد امريكا 
تاكنون جنبه شعارهاي انتخاباتي داشته كه نمي توان 
اعتباري براي آنها قائل شد. جمهوري اسلامي ايران 
نه به اظهارات، بلكه به اقدامات دولت آينده امريكا 
در خصوص بازگش��ت به تعهدات خود ذيل برجام 
و قطعنامه ۲۲31 س��ازمان ملل توجه خواهد كرد. 
ربيعي گفت: سياس��ت جمهوري اسلامي ايران به 
روشني توسط مقام معظم رهبري و رئيس جمهوري 
در خصوص برجام و احتمال بازگش��ت طرف هاي 

مقابل اعلام شده است. 

    رويكرد دولت كانادا ب�ه حادثه هواپيماي 
اوكرايني سياسي است

س��خنگوي دولت درباره اظهارات وزير خارجه كانادا 
كه خطاي انساني نمي تواند دليل سقوط هواپيماي 
اوكرايني باشد، گفت: دولت معتقد است كه علل سانحه 
طبق قوانين و مقررات داخلي خود و وفق تعهدات بين 
المللي و با پرهيز از هرگونه سياسي كاري و در فضايي 
كاملا حرفه اي انجام شود. وي ادامه داد: كميته تعيين 
شده در دولت با اهتمام زياد همه جوانب را بررسي كرده 
و با همه كارشناسان و مطلعان مصاحبه و گزارشي هم 
تهيه شده است كه مقامات وزارت راه و شهرسازي اين 

نتايج را به اطلاع طرف هاي ذي ربط مي رساند. 
ربيعي با بيان اينكه تاكنون در قالب دو دور مذاكرات، 
كل يافته هاي خ��ود را در اختيار ط��رف اوكرايني 
قرار داده ايم، گف��ت: اما متأس��فانه رويكرد دولت 
كانادا نسبت به موضوع سانحه هواپيماي اوكرايني 
كاملا سياسي و غيرحقوقي است. هميشه اظهارات 
سياسي مي كنند. ما از ابتداي اين سانحه همكاري و 
تحقيقات لازم را براي روشن شدن ابعاد حادثه و نيز 
اطلاع رساني شفاف به طرف هاي ذينفع انجام داديم 
و تلاش ها و همكاري هاي خود را با حسن نيت ادامه 

خواهيم داد. 

تحریف بيانات رهبری درباره تحریم ها  قابل قبول نيست 
ربيعی شكستن تحريم با اذعان به تحريف سخنان رهبری: قدرت داخلي عزتمندانه و غير آن ملتمسانه است 

ژه
وی

 اذعانبهبيبرنامهبودناصلاحطلبان 
برايادارهكشور

اصلاح طلبان آنقدر ژست »خارج از قدرت« بودن گرفته اند كه 
گويي خودشان هم باورشان شده كه در قدرت نيستند و حالا 
براي ورود به قدرت از مسير انتخابات 1400 بايد تلاش كنند و 
برنامه ارائه دهند و توجه افكار عمومي را جلب كنند. از جمله، روز 
گذشته، روزنامه آرمان ملي از قول محمدرضا خباز، فعال سياسي 
اصلاح طلب و استاندار سمنان در سال هايي از دولت تدبير و اميد، 

تيتر زده: »اصلاح طلبان با مانيفيست حل مشكلات مي آيند«.
در بخش��ي از اين مصاحبه آمده: »مردم ديگر حاضر نيستند 
كه بدون برنامه كانديداها به پاي صن��دوق رأي بيايند... اين 
بار اگر مردم بخواهند در پاي صندوق رأی شركت كنند، بايد 
مانيفست هم داده شود. البته اصلاح طلبان در جلسات اخير 
خود خوشبختانه در حال رسيدن به يك مانيفست هستند و 
برنامه هاي اصلاح طلبان در حال آماده شدن است. « خباز در 
ادامه مي گويد: »اصلاح طلبان به مردم با مانيفس��تي كه ارائه 
مي كنند اعلام مي كنند كه در سياس��ت خارجي و داخلي و 
از همه مهم تر در بعد اقتصادي و حتي فرهنگي تعهد خواهند 
داد كه در راستاي حل مش��كلات آنها تلاش خواهند كرد... 

اصلاح طلبان با مانيفست حل مشكلات مي آيند«. 
اصلاح طلبان در انتخابات رياست جمهوري سال 9۲ حضوري 
پررنگ داشتند و پس از انتخابات هم، پيروزي را جشن گرفتند. 
با اين حال اكنون خود اذعان مي كنند كه برنامه اي براي اداره 
كشور نداش��تند و تازه اكنون و پس از هشت سال در اختيار 

داشتن دولت، يادشان آمده كه بايد مانيفست هم داشته باشند! 
از سويي، به نظر مي رسد براي آنان تنها پيروزي در انتخابات 
مهم اس��ت و به مابعد آن فكر نمي كنند كه اگر به بعد آن فكر 
مي كردند، حالا قبل از انتخابات 9۲ هيچ، ولي پس از آن، هفت 
سال تاكنون فرصت داشتند كه برنامه اي براي اداره كشور به 
دولتي كه خود از آن حمايت كردن��د، ارائه دهند. اكنون هم 
آنچنان كه خباز گفته، چون به نظرش��ان مردم به كانديداي 
بي برنامه رأی نمي دهند، ياد نوش��تن مانيفست افتاده اند تا 
بتوانند در انتخاب��ات 1400 نظر مردم را جل��ب كنند. اما آيا 
مردم از آنان نخواهند پرسيد كه اگر برنامه اي براي اداره كشور 
و حل مشكلات داش��تيد، چرا تدوين نكرديد و در اين هشت 
سال به اجرا درنياورديد؟ و اگر در هشت سال نتوانستيد كاري 
كنيد، چرا بايد اعتماد كنيم كه در چهار س��ال بعدي بتوانيد 

كاري كنيد؟

 اصلاحطلبانتواندفاعازخودرا
درفضايمجازيندارند

روزنامه اعتماد در گزارش��ي از افول اصلاح طلبان در فضاي 
مجازي و پايان يكه تازي آنان نوش��ته اس��ت. در اين گزارش 
آمده: »تا پيش از سال 96 شبكه هاي اجتماعي مجازي نقطه 
قوت و مزيت اصلاح طلبان بود... اما پس از انتخابات سال 96 
اصولگرايان با عبرت گيري از دلايل شكست خود در شبكه هاي 
اجتماعي سرمايه گذاري سنگيني كردند... داده ها نيز نشان 
مي دهد كه ارتش سايبري وابس��ته به اصولگراياني كه خود 

را انقلابي مي خوانند يك پاي ثابت ترندهاي توئيتري اس��ت 
و بسياري از هش��تگ هاي توئيتري از طريق سازماندهي آنها 
ترند مي شود. به  دنبال اين اتفاقات، روزبه روز اصلاح طلبان در 
شبكه هاي مجازي بيشتر مورد حمله قرار گرفتند؛ درحالي كه 

توان دفاع از خود را نيز نداشتند .«
اصلاح طلبان همواره مي گفتند ما براي دفاع از خود تريبون 
نداريم، اما اكنون كه تريبون مجازي به مساوات در دست آنان 
و رقبايشان است، مي گويند توان دفاع نداريم. از سويي اين 
گزارش با گفتن از وهمي به نام »ارتش سايبري اصولگرايان« 
و جديدالتأس��يس بودن آن، اذعان دارد كه توفيقات قبلي 
آنان در فضاي مجازي، از ضعف رقي��ب بوده و نه قوت خود. 
و اكنون هم تك صدايي را ترجي��ح مي دهند كه فقط خود 
باشند و خود: »ش��بكه هاي اجتماعي كه روزگاري به  جاي 
صداوسيما، نقش رس��انه را براي اصلاح طلبان بازي مي كرد 
و ابزاري براي رس��اندن پيام آنها به مردم بود حالا به ابزاري 
عليه اصلاح طلبان تبديل شده كه در برخي مواقع حتي مانع 

از شنيدن صداي آنان مي شود .«
اعتماد درباره وضعيت چهره هاي سرشناس اصلاح طلب در 
توئيتر نيز مي نويسد: »بررسي ها نشان مي دهد كه انتقادها 
از اين چهره ه��ا در طول 9 ماه گذش��ته به مرات��ب بيش از 
حمايت هاي صورت گرفته از آنان بوده اس��ت و اين درحالي 
اس��ت كه تعداد لايك ها در حمايت از آنها بسيار كم است. 
يعني در توئيتر افراد كمي حاضرند از اصلاح طلبان دفاع كنند 
اما از سوي ديگر حملات بسياري عليه آنها انجام مي شود .«

وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مسلح: 
ترور شهيد فخري زاده

 استفاده سياه  از فناوري بود
وزير دفاع و پشتيباني نيروهاي مس�لح ، ترور شهيد فخري زاده 
را اس�تفاده س�ياه از فن�اوري توصي�ف ك�رد و گفت: م�ا امكان 
مقابله با فناوري هاي مورد اس�تفاده دش�من براي ترور را داريم. 
به گزارش مهر، امير سرتيپ امير حاتمي در حاشيه جلسه ستاد نقشه جامع 
علمي كشور و در جمع خبرنگاران، گفت: موضوع اين جلسه بررسي نقشه 
علمي، دفاعي و امنيتي كشور بود كه به بخش جامعه علمي كشور تكليف 
شده بود. نيروهاي مسلح قرار بود اين نقشه را آماده كنند. اين نقشه مدت ها 
در جلسات بررسي شده بود و مورد بحث قرار گرفته و امروز با حضور اعضاي 
شوراي انقلاب فرهنگي كليات آن مورد بررس��ي و نهايت مورد تصويب 

قرار گرفت. 
وزير دفاع خاطرنشان كرد: پيشرفت علمي كشور ما بسيار حائز اهميت است 
و دشمنان به دنبال متوقف كردن اين پيشرفت هاي علمي هستند. اين 
موضوع آنچنان براي آنها اهميت دارد كه دست به ترور و جنايت مي زنند و 
تلاش مي كنند با ترور يك دانشمند هسته اي و دفاعي كشور را براي متوقف 
كردن اين روند علمي به شهادت برسانند اما اينكه بخواهيم بگوييم چرا 
دشمنان اين كار را انجام مي دهند و به دنبال چه هدفي هستند بايد گفت 
روشن است آنها در اين كار اهداف مختلفي را دنبال مي كنند كه شايد يكي از 
اين اهداف اين است كه مي خواهند به جوانان ما اين پيام را بدهند كه بعضي 
از پيشرفت ها و اقدامات را ما بر نمي تابيم. اين بخش ها براي استقلال علمي 
و دفاعي كشور اهميت دارد. به همين دليل دشمنان ما با پيشرفت ها در اين 
بخش ها مخالفند. وي ادامه داد: اما خوشبختانه پاسخ جوانان عزيز كشور 
ما همواره كوبنده و محكم بوده و هر بار چنين اتفاقي افتاده مراجعه به همه 
مسئولان براي ادامه دادن راه شهدا بيشتر شده و افراد با انگيزه و مستعد وارد 
عرصه شدند و حتماً به بركت خون شهيد دشمنان ما به اين اهداف پليد خود 
نمي رسند. امير حاتمي در خصوص آخرين روند پيگيري پرونده ترور شهيد 
محسن فخري زاده گفت: روند بررسي پرونده و اقدامات صورت گرفته در اين 
خصوص را بايد از مسئولان امنيتي كشور جويا باشيد. وي در خصوص اينكه 
دشمنان از فناوري هوش مصنوعي براي ترور دانشمندان ايراني استفاده 
مي كنند، اقدامات صورت گرفته در صنعت دفاعي كشور براي مقابله با اين 
اقدامات چيست، گفت: متأسفانه اقدام دشمن ما يك اقدام و استفاده سياه 
از فناوري است. اين فناوري ها براي زندگي بهتر بشر طراحي مي شود اما 
كساني كه اين نگاه سياه را دارند معمولاً از علم و فناوري براي رسيدن به 
اهداف پليد خود سوء استفاده مي كنند كه در حادثه تروريستي اخير و به 

شهادت رساندن شهيد فخري زاده نيز همين اتفاق افتاده بود. 
وزير دفاع افزود: ما دستاوردهاي متعددي براي مقابله با اين گونه اقدامات 
داريم اما به هر صورت چون زمان و مكان اقدام تروريستي دست دشمن 
اس��ت او مي تواند ابتكار عمل بيشتري داشته باش��د و شما مي بينيد كه 
معمولاً اين اقدامات و موضوعاتي كه براي انجام ترور اس��تفاده مي كنند 
يك بار مصرف است و مرتبه ديگر از يك شكل و ابتكار ديگري براي اقدام 
تروريستي خود اس��تفاده مي كنند ما امكان و فناوري مقابله با اين گونه 

اقدامات تروريستي را كه عليه ما شد داريم و در اختيار ماست. 

رئيس كميسيون شوراهاي مجلس: 
دنبال محدود كردن انتخاب هاي مردم نيستيم

كميسيون شوراهاي مجلس پيشنهاد كرده كه برنامه هاي رئيس جمهور 
توسط حزب و جبهه داده شود نه اينكه دبير كل يك حزب 20 نفره اعلام 
كانديداتوري كند و اين اقدام سياسي خود را مبناي سابقه اعلام كند. 
به گزارش فارس، محمد صالح جوكار، رئيس كميسيون امور داخلي كشور 
و شوراهاي مجلس ديروز در جلسه علني مجلس اظهار داشت: هم اكنون 
۲50 حزب و گروه سياسي از وزارت كشور مجوز گرفته اند و نمي توانيم اين 
گونه در نظر بگيريم كه دبيران كل احزاب هم بتوانند در انتخابات رياست 
جمهوري امكان نام نويسی داشته باشند؛ چراكه ممكن است پنج نفر جمع 

شده و درخواست مجوز از وزارت كشور براي تشكيل حزب داده باشند. 
وي اف��زود: ما در بح��ث انتخاب��ات اگر بخواهي��م از ظرفي��ت احزاب و 
توانمندي هاي آنان استفاده كنيم، كميسيون شوراها پيشنهاد كرده است 
كه برنامه هاي رئيس جمهور توسط حزب و جبهه داده شود نه اينكه دبير 
كل يك حزب ۲0 نفره اعلام كانديداتوري كند و اين اقدام سياسي خود را 
مبناي سابقه اعلام كند. رئيس كميسيون امور داخلي كشور و شوراهاي 
مجلس اظهار داشت: تاكنون مناصبي كه مي توانند امكان نام نويسی در 
انتخابات رياست جمهوري داشته باشند درجه يك بوده است، بنابراين 
يك حزب 10 يا ۲0 نفره نمي تواند براي تصدي جايگاه رياست جمهوري 
به واسطه اينكه يك حزب سياسي دارد اعلام كانديداتوري كند. جوكار 
خاطرنشان كرد: ما به هيچ وجه به دنبال محدود كردن انتخاب هاي مردم 
در انتخابات رياست جمهوري نيستيم و همه ملت اين حق را دارند كه نامزد 
انتخابات شوند. وي افزود: احزاب مي توانند پشت سر يك كانديداي رياست 
جمهوري جمع شوند و او را به مردم معرفي كنند و پاسخگوي عملكردش 
باشند، نه اينكه يك فرد را تبليغ و وسط كار اعلام كنند كه آن رئيس جمهور 

متعلق به ما نيست. 

پيشنهاد نايب رئيس مجلس به رئيس جمهور  
آقاي حقوقدان! با معاون حقوقي خود 

مشورت كنيد
مجل�س بن�ا ب�ر اص�ول ۸۹، ۷۶ و ۸۸ قان�ون اساس�ي وظيف�ه 
و اختي�ار نظ�ارت ب�ر دول�ت مس�تقر را دارد؛ رئي�س جمه�ورِ 
حقوق�دان باي�د حداقل ب�ا مع�اون حقوقي خ�ود مش�ورت كند. 
به گزارش خانه ملت، سيد اميرحس��ين قاضي زاده هاشمي، نايب رئيس 
مجلس شوراي اسلامي در خصوص س��خنان اخير رئيس جمهور درباره 
قانون اساسي مبني بر اينكه نمايندگان وظيفه اعمال نظارت بر عملكرد 
وزرا را ندارند و اين موضوع بر عهده رئيس جمهور است، در صفحه شخصي 
خود در توئيتر نوشت: بنا بر اصول 89، 76 و 88 قانون اساسي مشهود است 
كه مجلس شوراي اسلامي وظايف و اختيار »نظارت«، به خصوص بر دولت 
مس��تقر را دارد؛ چرا اين وظايف بديهي »نظارت« نمايندگان مردم براي 
رئيس جمهور روشن نيست؟!  جناب رئيس جمهورِ حقوقدان چرا حداقل با 

معاون حقوقي خود مشورت نمي كنيد؟

آيت الله حسيني بوشهري تأكيد كرد
تداوم سلوك انقلابي آيت الله يزدي 

درجامعه مدرسين
رئيس جديد جامعه مدرس�ين حوزه علمي�ه قم، بر ادامه س�لوك 
انقلاب�ي آيت الله ي�زدي در جامع�ه مدرس�ين تأكيد ك�رد و گفت: 
جامعه مدرسين با ادامه سيره و عمل انقلابي علمايي چون آيت الله 
يزدي، راه خود را ب�ا جديت ادامه مي دهد و ب�ا ويژگي انقلابي بودن 
و تاثيرگ�ذاري ب�ه هداي�ت حوزه ه�اي علمي�ه خواه�د پرداخت. 
به گزارش ايرنا، آيت الله سيد هاشم حس��يني بوشهري با حضور در بيت 
مرحوم آيت الله يزدي با تسليت مجدد فقدان آيت الله يزدي، ايشان را پدري 
معنوي خواند و در بيان مسئوليت پذيري و تكليف گرايي وي بيان داشت: 
وجود ارزشمند و تأثيرگذار ايش��ان هم قبل از انقلاب و هم بعد ازانقلاب، 
دقيقاً نشان دهنده يك انسان مسئوليت پذير بود. آنچه براي ايشان مهم 
نبود ظواهر دنيا بود و محور اصلي ايشان تكليف بود كه كجا تكليف سكوت 
كردن و كجا فرياد زدن را اقتضا مي كند و ايشان تمام عمر خود را به همين 

نحو سپري كرد. 
امام جمعه قم، آيت الله يزدي را سمبل هوشمندي و مقاومت برشمرد و 
افزود: دراين مدتي كه ما در جامعه مدرسين در خدمت ايشان بوديم، ايشان 
سمبل مقاومت و هوشمندي و در حقيقت يكي از مدافعان ولايت بودند، 
چه در زمان امام خميني)ره( و چه در زمان مقام معظم رهبري با آبرومندي 

جامعه مدرسين را اداره كرد. 
عضو هيئت رئيسه مجلس خبرگان رهبري، آيت الله يزدي را در روشنگري 
مانند عمار دانست و تصريح كرد: مي گويند زماني كه فتنه ها به وجودآمد، 
عده اي متحير مي ش��وند و راه را گ��م مي كنند. در اي��ن برهه ها به يك 
چهره هايي نياز داشتيم و داريم كه در حقيقت روشنگري كنند و بنده در 
مصاحبه اي گفتم كه نقش ايشان مثل نقش عمار در زمان حضرت امير)ع( 
بود همان گونه كه عمار در زمان حضرت، يك روشنگر به تمام معنا بود و 
چهره و شخصيت حضرت را براي دوست و دشمن تبيين مي كرد، همين 
گونه مرحوم آيت الله يزدي يك عمار بودند كه هم توطئه ها را و هم جايگاه 

ولايت و رهبري راتبيين مي كرد. 
دبيرشوراي عالي جامعه مدرسين با اشاره به انتظارات رهبر معظم انقلاب 
از جامعه مدرسين و با اشاره به فرموده مقام معظم رهبري مبني بر اينكه 
اعتبار جامعه مدرسين يك اعتبار ذاتي است و كسي اين اعتبار را به جامعه 
مدرسين نبخشيده است، بيان داشت: ان شاءالله بتوانيم آن جايگاه واقعي 
جامعه مدرسين را آنگونه كه شأن جامعه مدرسين است به طلاب و مردم 
معرفي كنيم و در عرصه هاي مختلف چه عرصه هاي علمي و چه عرصه هاي 
سياسي، آن نقش آفريني خود را نشان دهيم. حسيني بوشهري بر ادامه 
سلوك انقلابي آيت الله يزدي در جامعه مدرسين تأكيد كرد و افزود: جامعه 
مدرسين با ادامه سيره و عمل انقلابي علمايي چون آيت الله يزدي، راه خود 
را با جديت ادامه مي دهد و با ويژگي انقلابي بودن و تاثيرگذاري به هدايت 

حوزه هاي علميه خواهد پرداخت. 

جاي خالي نام »شهيد ابومهدي«
 در خيابان هاي تهران

با گذشت حدود يك سال از شهادت مجاهد شهيد »حاج ابومهدي 
المهندس« شوراي شهر پايتخت كشورمان هنوز حتي پيشنهادي 
براي نام گ�ذاري خياباني ب�ه ن�ام او را مطرح نكرده، اگ�ر هم چنين 
پيشنهادي مطرح شده كسي تاكنون صحبتي در مورد آن نكرده است. 
به نوشته سايت نورنيوز، شهيد ابومهدي المهندس جزو يكي از بزرگاني 
است كه خدمات قابل توجهي در جهت دوستي دو كشور ايران و عراق انجام 
داد و پا به پاي سردار شهيد حاج قاسم سليماني عليه كفر و تكفير برای ايجاد 
امنيت ملت هاي منطقه جنگيد. فارغ از نقش ويژه ابومهدي در دفاع مقدس 
ملت ايران در برابر رژيم بعث صدام و مجاهدت هاي او در مبارزه با تروريسم 
تكفيري، هنوز هم تصاوير حضور بي ريا و مخلصانه اين بنده صالح خدا در 

جريان سيل خوزستان از خاطره ها پاك نشده است. 
اين سايت خبري تحليلي اضافه كرده اس��ت: حضور موثر او كه با در اختيار 
گذاشتن امكانات حشدالشعبي عراق توانست در امر امدادرساني به سيل زدگان 
كمك هاي شاياني داشته باشد، به نماد زيبايي از پيوند دو ملت و محبت ويژه 
اين سردار مقاومت به ايراني ها تبديل شد. بي شك نام گذاري مكاني در پايتخت 
به نام او كم ترين كار در جهت تكريم خدمات اين سردار پرآوازه جهان اسلام و 

گامي در جهت دوستي بيشتر دو ملت عراق و ايران خواهد بود. 

88498443سرويس  سياسي
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  گزارش

مشاور امنيت ملي افغانستان با شمخاني و ظريف ديدار كرد

ايران مصمم  به اخراج  امريكا  از منطقه است 

مش�اور امنيت ملي رئيس جمهور افغانس�تان 
كه به ايران س�فر كرده اس�ت، روز گذش�ته به 
صورت جداگانه با دبير شوراي عالي امنيت ملي 
و وزير امورخارجه ديدار و درباره روابط دوجانبه، 
تحولات و محيط امنيتي منطقه گفت وگو كرد. 
علي شمخاني، دبير ش��وراي عالي امنيت ملي روز 
گذش��ته در ديدار »حمدالله محب« مشاور امنيت 
ملي رئيس جمهور افغانس��تان با تبيين سياست 
اصولي جمهوري اس��لامي ايران مبن��ي بر تقويت 
حسن همجواري و برقراري روابط راهبردي با كليه 
همس��ايگان خود تصريح كرد: افغانستان به دليل 
اشتراكات و پيوندهاي فراوان ميان دو ملت از جايگاه 
ويژه اي در سياست خارجي جمهوري اسلامي ايران 
برخوردار است. وي با ابراز مسرت از افتتاح راه آهن 
خواف � هرات و ابراز امي��دواري از اينكه اين پروژه 
بتواند نقش موث��ري در ارتقا  و تحكي��م روابط دو 
كشور و رفاه و پيشرفت اقتصادي مردم افغانستان 
داشته باشد، ايجاد زير ساخت هاي لازم براي توسعه 

روابط در همه زمينه ه��ا را حياتي و اجتناب ناپذير 
توصيف كرد. 

دبير شوراي عالي امنيت ملي كشورمان با اشاره به 
تهديدات و منافع مشترك دو كشور در موضوعات 
مختلف به ويژه مسئله گسترش تروريسم و ضرورت 
ايجاد ثبات و امنيت در منطقه بر حمايت قاطع ايران 
از دولت قانوني افغانستان و لزوم افزايش همكاري و 
تعامل ميان تهران � كابل در ابعاد مختلف سياسي، 

اقتصادي و امنيتي تأكيد كرد. 
شمخاني با بيان اينكه امريكا طي يك سال گذشته 
اقدامات ناامن س��از خود را در منطقه غرب آس��يا 
تشديد كرد و با ترور ناجوانمردانه فرماندهان ارشد 
مبارزات ضد تروريستي، س��ردار قاسم سليماني 
و ابومهدي المهندس، اين رفتار را به اوج رس��اند، 
تصريح كرد: جمهوري اسلامي ايران مصمم است با 
گرفتن انتقام سخت از آمران و عاملان اين جنايت 
تاريخي، از تداوم اقدامات تروريستي، تشنج آفرين و 
ضد امنيتي امريكا و عمالش جلوگيري و آنان را وادار 

به خروج از منطقه نمايد. دبير شوراي عالي امنيت 
ملي با هشدار نسبت به تشديد و توسعه فعاليت هاي 
داعش در افغانس��تان و خطراتي ك��ه از اين ناحيه 
براي مردم اين كش��ور و ديگر كش��ورهاي منطقه 
ايجاد خواهد شد، بر ضرورت هوشياري، همكاري 
و اشتراك مساعي همه كشورها براي دفع شر كامل 

اين غده سرطاني تأكيد كرد. 
در ادامه اين ديدار حمدالله محب، مشاور امنيت ملي 
رئيس جمهور افغانستان نيز با ابراز خرسندي از سفر 
به جمهوري اس��لامي ايران، آمادگي دولت و ملت 
افغانستان براي گسترش همكاري و تعامل با دولت و 
ملت بزرگ ايران را اعلام و از ايران به عنوان خانه دوم 
خود ياد كرد. وي همچنين با اشاره به حمايت هاي 
بي دريغ جمهوري اسلامي ايران و ميهمان نوازي 
مردم ش��ريف ايران از مردم افغانستان در طول 40 
سال گذشته گفت: دولت و ملت افغانستان همواره 
قدردان محبت ها، كمك ه��ا و حمايت هاي ايران و 

ايرانيان بوده و خواهند بود. 

حمدالله محب با ارائه گزارشي از روند گفت وگوهاي 
صلح در افغانستان افزود: متأسفانه علي رغم توافقات 
امضا  شده ميان امريكا و طالبان، حملات و اقدامات 
مخرب اين گروه نه تنها كاهش نيافته بلكه س��ير 
صعودي نيز داشته است. او با تمجيد از نقش مؤثر 
و س��ازنده جمهوري اس��لامي ايران براي برقراري 
صلح و ثبات در افغانستان خاطرنشان ساخت: گروه 
طالبان با سوء استفاده از توافق با امريكا در تلاش براي 
تحميل شرايط خود و وادار سازي دولت افغانستان به 
تسليم بود ليكن ما با تأكيد بر مواضع اصول و قانوني 

خود مقابل زياده خواهي آنان ايستادگي كرديم. 
    ديدار و گفت وگو با ظريف 

دكتر محمد جواد ظريف هم با حمدالله محب مشاور 
امنيت ملي افغانستان ديدار و گفت وگو كرد. وزير امور 
خارجه كشورمان در اين ديدار حمايت از جمهوري 
اس��لامي افغانستان را سياس��ت اصولي جمهوري 
اسلامي ايران دانست و با اشاره به لزوم خروج امريكا 
از افغانستان اظهار داشت: ما راه حل فراگير سياسي با 
حضور همه گروه هاي افغانستاني را بهترين تضمين 

كننده صلح پايدار در اين كشور مي دانيم. 
دكتر ظريف با تأكيد بر ض��رورت تعميق رايزني ها 
ميان دو كشور دوست و همسايه در سطوح دوجانبه، 
منطقه اي و بين المللي،  از افتت��اح راه آهن خواف 
– هرات ابراز خرس��ندي كرد و آن را زمينه اي براي 
گسترش همكاري هاي دو كشور و ارتباط سريع تر با 
مناطق شرقي ارزيابي كرد و افزود: ضرورت دارد در 
جهت افزايش همكاري هاي مرزي، گذرگاه دوغارون 

بهينه سازي شود. 
حمدالله محب، مشاور امنيت ملي افغانستان نيز در 
اين ملاقات ضمن ارائه گزارشي از آخرين تحولات 
مربوط به گفت وگوهاي صلح،  از مواضع جمهوري 
اسلامي ايران در حمايت از دولت و ملت افغانستان 
قدرداني كرد و بر ضرورت گسترش همكاري هاي 
سياس��ي، اقتصادي، فرهنگي و امنيتي في مابين 
تأكيد ك��رد. حمد الله محب همچنين با اش��اره به 
افتتاح راه آهن خواف - هرات، اظهار اميدواري كرد 
همكاري هاي منطقه اي با اينگونه خطوط ارتباطي 
تقويت گردد. همكاري ها در حوزه هاي سياس��ي، 
اقتصادي و امنيتي، برگزاري كميس��يون مشترك 
دو كشور و پيگيري پروژه هاي ديگر در دست انجام 
و به ويژه همكاري بيشتر در حوزه آب، از محورهاي 
ديگر مذاكرات وزير امور خارجه كشورمان و مشاور 

امنيت ملي افغانستان بود. 
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